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GESPROKEN WOORD GELDT 
 
Goedemiddag, 
 
Wat een bijzondere plek is dit: 400 jaar geleden liepen onze voorgangers hier ook al rond, met dezelfde 
vragen en dilemma’s als wij. Alleen ging het toen niet over crypto’s, maar over de handel in graan. U en ik 
staan dus in een hele lange en doorgaande traditie. Maar ook een traditie waarin elke tijd zijn eigen issues 
kende. 
 
Daar kan deze jongeman over meepraten.  

 

 
 
 
Laat ik u geruststellen: dit is geen zelfportret! En hij werkt ook niet bij de AFM. Maar ik heb hem wel 
meegenomen naar de Beurs van Berlage vandaag - en ik zal straks uitleggen waarom. 
 
Eerst even dit: ik vind het heel mooi om zoveel geïnteresseerde beleggers bij elkaar te zien. 
De een misschien iets meer ervaren dan de ander. Maar u hebt allemaal een hele goede reden om met uw 
geld te beleggen. 
 
En als toezichthouder vind ik dat toch mooi om te zien. Ik sta hier niet per se om u aan te moedigen, maar 
ook zeker niet om u te ontmoedigen. Kapitaalmarkten zijn namelijk heel belangrijk voor onze economie en 
samenleving. Bedrijven moeten zich via de markt kunnen funden.  En beleggen is een mooie en nuttige 
manier om met je vermogen aan de slag te zijn. 
 
Want wat je er ook van vindt: het sociaal vangnet wordt kleiner, sparen levert minder op dan vroeger en ook 
ons pensioenstelsel verandert. En wij zitten als Nederlanders met z’n allen op een flinke berg particulier 
spaargeld. Dus waarom zou je met een deel daarvan niet gaan beleggen? 
 
Maar u begrijpt ook: als je een toezichthouder op het podium vraagt, dan krijg je ook een boodschap die 
hoort bij een toezichthouder. Misschien kunt u die boodschap al dromen (dat hoop ik, eerlijk gezegd).  
Maar omdat het gewoon goed en belangrijk is, ga ik hem toch herhalen. Want je hebt als belegger op de 
lange termijn het meeste aan je investering als je het kritisch, verstandig en scherp aanpakt. 
Hoe je dat doet? Door altijd deze checklist te volgen: 
 
 



 

 

1) Stel een concreet doel voor je belegging, ga voor de lange termijn, spreid je risico’s en beleg alleen met 
geld dat je kunt missen. 

2) Doe altijd goed onderzoek en ga daarbij altijd af op meerdere bronnen. 
3) Check altijd of je aanbieder een vergunning heeft. 
4) Lijkt iets te mooi om waar te zijn? Dan is dat het meestal ook. 
5) Let op dat een duurzame belegging ook écht duurzaam is. Check altijd de duurzaamheidsclaims. 

 

 
 
Deze tips lossen natuurlijk niet al je beleggingsrisico’s op. Maar je omzeilt zo wel veel risico’s die je kunt 
vermijden. Het is een goed recept tegen voorzienbare teleurstellingen of, in goede Nederlands: tegen 
onhandigheid of dommigheid. Beleggen is ook een kwestie van je eigen verantwoordelijkheid nemen en 
rekening houden met risico’s die nu eenmaal horen bij deze markt. 
 
Deze tips spreken misschien vanzelf voor u. Maar wij zullen ze altijd blijven herhalen, want dat hoort erbij. 
Het is een deel van onze rol om dit te doen. En daarnaast mag u natuurlijk nog meer van de AFM 
verwachten. Als toezichthouder verlenen wij nu vergunningen aan beleggingsinstellingen, 
beleggingsondernemingen, handelsplatformen en financiële dienstverleners. 
Check dus altijd of de partij waarmee u zaken doet, of die vergunning heeft! Dat voorkomt niet álle 
teleurstellingen, maar het is wel belangrijk. We houden natuurlijk scherp toezicht op het gedrag van al deze 
partijen en handhaven op naleving van de wet. We nemen daarbij zelf initiatief, maar reageren ook op 
meldingen van mensen en marktpartijen. 
 
Per jaar krijgen we zo’n 1.200 signalen die gaan over oplichting rond beleggen. Zo’n 750 daarvan gaan over 
crypto. We zitten daar heel kort op. Maar tegelijk kunnen we nooit álle fraude voorkomen en álle slechte 
financiële producten van de markt vegen. 100% veiligheid bestaat niet, dus neem ook altijd uw eigen 
verantwoordelijkheid! 
 
Ik benadruk dit hier, omdat de wereld niet stilstaat. Technologie verandert razendsnel en daarmee verandert 
de financiële markt ook. En uw realiteit als belegger verandert mee. De Crypto Bro waarmee ik mijn verhaal 
begon, kende u tien jaar geleden nog niet. Maar vandaag heb je hem op TikTok zo gevonden. 
 
En ook de invloed van AI is enorm. ChatGPT is op zich getraind om geen beleggingsadvies te geven. 
Maar met een beetje handige vraagstelling kun je die chatbot verleiden om tóch een advies te geven. 
En dat advies hoeft helemaal niet goed uit te pakken. AI is daarin niet nieuw. De online omgeving van je 
beleggingsplatform kan je beleggingskeuzes nu ook al sturen. In ons jargon heet dat nudgen. 
 
Dat kan ook nu al leiden tot keuzes die toch niet lekker uitpakken. AI is dus in die zin geen complete 
revolutie. Het is een volgende stap in een beweging van digitalisering waar we al langer mee te maken 
hebben. Maar het is natuurlijk wel een grote stap. 
 
Dit alles heeft gevolgen voor de keuzes die u als belegger soms moet maken. Maar ook voor ons als 
toezichthouder. Je moet het bijbenen en - waar mogelijk - een stapje vóór kunnen zijn. Daar wil ik met u op 
inzoomen vandaag. 
 
Dat doe ik aan de hand van de nieuwe Europese wetgeving rondom cryptohandel. Die wet (MiCAR voor de 
kenners) gaat op 30 december in - al zijn delen ervan nu al in werking. Als onderdeel hiervan valt het 



 

 

toezicht op cryptomarkten straks ook onder de verantwoordelijkheid van de AFM. 
 
En dat betekent iets, want alle risico’s die voor de ‘gewone’ beleggingsmarkt gelden, tellen dubbel als het om 
crypto gaat. Gaat u maar na: het gaat om nieuwe technologie, in een onvolwassen markt zonder regels, die 
enorm volatiel is en waar de operationele risico’s een stuk groter zijn. 
 
Zo is er voor crypto natuurlijk geen depositiegarantiestelsel. Veel dingen die al lang not done zijn in de 
beleggingsmarkt, zijn in de cryptohandel nog heel normaal. Maar daar gaat dus wel iets in veranderen. 
 
Pump & dump is straks bijvoorbeeld verboden. Het organiseren ervan mag niet meer, maar eraan meedoen 
ook niet. Laat je dus niet verleiden! Ook niet als je mooie berichten op je socials voorbij ziet komen. 
Want je benadeelt jezelf, maar zéker ook de mensen die na jou instappen. Het is dus gewoon asociaal. 
In plat Amsterdams: je naait je cryptomaten ermee. 
 
De AFM gaat hier - samen met al onze collega’s in de EU - dus ook op handhaven. Wij kunnen straks pump 
& dumps onderzoeken, transactiegegevens vorderen en boetes opleggen die tot in de miljoenen kunnen 
lopen.  
 
De nieuwe wetgeving is bedoeld om de cryptomarkt een stap richting volwassenheid te laten zetten. 
Want je moet ook deze markt niet alleen aan crypto bro’s en onfrisse finfluencers overlaten. 
Daarom gaat de AFM ook voor cryptodienstverleners in Nederland vergunningen uitgeven. 
Let dus vanaf volgend jaar goed op of jouw handelsplatform zo’n vergunning heeft, uit een van de EU-
lidstaten. 
 
Deze maatregel moet ons helpen om het kaf van het koren te scheiden. We maken zo de infrastructuur 
betrouwbaarder, zodat de handel veiliger kan plaatsvinden. Zie onze vergunningen voor handelsplatformen 
als het halen van je rijbewijs: je mag ermee de weg op, maar dat betekent nog niet dat je elke dag veilig rijdt. 
En let goed op, want ‘gewone’ coins vallen - soms beperkt, soms volledig - onder ons toezicht (of dat van 
De Nederlandsche Bank). 
 
Maar NFT’s en memecoins vallen er weer niet onder. En ook DeFi valt niet onder de nieuwe wetgeving. 
Mocht u deze afkortingen niet kennen, dan raad ik u aan om zich er nog beter in te verdiepen. 
Eigen verantwoordelijk blijft dus een cruciale rol spelen. U kent misschien dat verhaal wel van James 
Howells uit Wales, die 11 jaar geleden per ongeluk een harde schijf weggooide waarop 8.000 Bitcoin(s) 
stonden. En hij gaf z’n ex-vrouw de schuld. Met de koers van vandaag gooide hij daarmee zo’n 700 miljoen 
euro weg. Hij is inmiddels een paar rechtszaken verder, met als inzet of hij de vuilnisbelt nu wel of niet mag 
afgraven, waar die harde schijf terechtgekomen zou zijn. 
 

 
 
Het weggooien van een harde schijf valt overigens onder het kopje ‘voorzienbare teleurstellingen’, dat zult u 
begrijpen. En u begrijpt uit dit voorbeeld dat onze standaardtips voor beleggen dus óók gelden voor crypto 
en voor alle fantastische tips via TikTok of Insta. 
 
Voor dit soort tegenslag kan de AFM u niet persoonlijk behoeden. En daar zit u - volgens mij - ook helemaal 
niet op te wachten. De AFM kan niet elke chatbot censureren tegen het geven van slecht beleggingsadvies. 
En we kunnen u ook niet behoeden voor elk fout Insta-filmpje van een crypto bro of finfluencer. 



 

 

 
Maar laat duidelijk zijn dat wij onze rol voor de volle 100% zullen pakken: met die vergunningen, maar ook 
met het handhaven op naleving van de nieuwe regels. En dat doen we in nauwe samenwerking met al onze 
collega-toezichthouders in de EU. Daarbij zullen we - waar dat nodig is - ook blijven pleiten voor het 
verbeteren of aanscherpen van wetgeving. Want net als de markt moeten ook wetten en regels groeien naar 
volwassenheid. 
 
En we zijn uiteraard beschikbaar om vragen te beantwoorden. Vandaag doen we dat heel letterlijk: we staan 
hier met een eigen stand met informatie over ons toezicht rond retailbeleggen en marktintegriteit.  
En mijn collega’s geven om 14u ook een training met tips om slimmer te beleggen en valkuilen te ontwijken. 
Uiteraard zijn we ook altijd bereikbaar voor vragen of om mogelijke misstanden te melden. Doet u dat ook 
vooral! We kunnen daar echt iets mee. Want daarmee maken we samen de markt gezonder, volwassener.  
En we maken zo beleggen en cryptohandel beter en leuker voor iedereen. 
 
Dames en heren, om met plezier - én rendement - te beleggen, moeten we op de markt én op elkaar kunnen 
vertrouwen. Of je nu voor de lol belegt, of als serieuze investering voor later. Mijn AFM-collega’s en ik zetten 
ons daar elke dag keihard voor in. En binnenkort doen we dat ook voor een gezonde, betrouwbare 
cryptohandel. 

 

 
 
Maar daar heb ik u bij nodig! U kunt beleggen zélf leuk én lonend houden: Door de spelregels te volgen.  
Door keuzes te maken met gezond verstand. En door u bij ons te melden, als u het gevoel hebt dat er iets 
niet pluis is. Er is nu eenmaal geen gezonde kapitaalmarkt zonder goed toezicht - maar ook niet zonder 
kritische, scherpe en bedreven beleggers. 
 
U kunt op ons rekenen. 
Maar ik reken ook op u! 
 
Dank u wel! 


